
TERUGBLIK

prins Bernhard als Bevelhebber der Nederlandse Strijdkrachten ook de
BS in bezet Nederland onder zich had, zijn door zijn benoeming 'alle
min of meer op zichzelf staande eenheden in één verband' samengebracht
en heeft de 'actie tot bevrijding, uitgaande van eigen organisaties', bij de
bondgenoten 'een uitstekende indruk' gemaakt?

Wat de prins betreft: hij heeft zich met grote inzet aan zijn taak gegeven
en het feit dat hij bevelhebber was, is bij de publieke opinie inderdaad
zijn naam en dus het prestige van het Koninklijk Huis ten goede geko-
men; wij menen overigens dat van een reëel bevelhebberschap zijnerzijds
over de BS in bezet gebied slechts in beperkte mate sprake is geweest
- door de moeilijkheid van de verbindingen moest hij de leiding van
de BS goeddeels aan kolonel Koot en diens hoofdkwartier over laten.
Intussen zou het volstrekt onjuist zijn, van een schijnfunctie te spreken.
Koot kon zijn gezag pas werkelijk gaan uitoefenen, nadat hij door de
prins in zijn functie was bevestigd. Het lijkt ons waarschijnlijk dat het
nog veel meer moeite zou hebben gekost om iets van eendracht te
bewerkstelligen tussen de OD, de RVV en de LKP dan in feite het geval
is geweest, als niet juist de prins op die eendracht had aangedrongen. Van
een belangrijk ingrijpen zijnerzijds was voorts sprake toen hij in novem-
ber '44 de BS verdeelde in een Strijdend Gedeelte en Bewakingstroepen
en binnen het Strijdend Gedeelte een duidelijke taakverdeling aangaf
(wij komen er nog op terug); voorts, toen hij in januari '45 besloot
Borghouts naar bezet gebied te sturen. Wat diens missie betreft: misschien
zou er over de gehele linie van een duidelijk positief resultaat sprake zijn
geweest als Borghouts eind januari of begin februari was gedropt - toen
hij eind maart in Amsterdam verscheen, was het hem slechts mogelijk
de sabotage te intensiveren maar ten aanzien van de leiding van het
Strijdend Gedeelte heeft hij, menen wij, alleen maar een pijnlijke ver-
warring geschapen.

Het 'in één verband samenbrengen van alle min of meer op zichzelf
staande eenheden' is bij de BS gelukt, als men bij dat 'één verband' aan
niet méér denkt dan aan een federatief samengaan: van werkelijke
homogeniteit tussen OD'ers, KP'ers en RVV'ers is maar weinig sprake
geweest. Dat dat federatief verband tot stand kwam, is met dat al toch in
zoverre van belang geweest dat de concurrentiestrijd tussen de OD, de
LKP en de RVV binnen zekere perken bleef, dat het Special Forces
Headquarters met minder aarzeling dan anders het geval zou zijn geweest,
tot het droppen van wapens en sabotagemiddelen liet overgaan en dat
zich bij en na de bevrijding niet drie gewapende formaties in bevrijd
gebied bevonden doch slechts één: de BS, hulporgaan van het Militair
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